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 افزايش نرخ دلار 
چه بر سر جيب مردم مي آورد؟

مهدي تقوي  اقتصاددان طي يادداشتي كه 
در شماره ديروز روزنامه شرق منتشر شد، 
نوشت: با تحليل شرايط اقتصادي به ويژه 
 در دهه شمسي اي كه در آن قرار داريم، شاخص هاي اقتصاد ايران با اما  
و اگرهاي زيادي روبه رو بوده كه در نهايت به شرايط  امروز رسيده است. 
در دوره احمدي نژاد مس��ئله هدفمن��دي يارانه ها و آزادس��ازي نرخ 
حامل هاي انرژي و البته مس��ئله پمپ��اژ نقدينگي،  ت��ورم را به بالاي 
40درصد رساند و پرداخت يارانه نقدي باعث شد وضعيت قدرت خريد 
مردم در مقايسه با دوران قبل از پرداخت  يارانه ها با كاهش مواجه شود. 
اين روند بعد از خروج ترامپ از برجام و هدف گرفتن صادرات ايران، در 
اين دولت نيز ادامه يافته  اس��ت. افزايش نرخ ارز ب��ه تورم مي انجامد و 
معيشت مردم سخت تر مي شود، در  عين  حال توليدكنندگاني كه متكي 
به مواد اوليه  خارجي، ماشين آلات و ابزار آلات ساخت خارج براي توليد 
هستند، از نوسانات ارزي آسيب جدي مي بينند. شتاب قيمت ها مانع 
 برنامه ريزي توليد مي شود. به بيان ديگر با شرايطي كه افزايش نرخ ارز 
در كش��ور پديد مي آورد، كالاي ايراني نيز نمي تواند در اين  ش��رايط 
اقتصادي به دست مشتري برس��د و قيمت آن به دليل افزايش هزينه 
واردات مواد اوليه و ماشين آلات به حدي افزايش پيدا  مي كند كه با توان 
فعلي مشتري همخواني ندارد. به واسطه بالا  بودن بهاي تمام شده كالاي 
توليد داخل نه فقط قدرت رقابت در داخل  براي اين كالاها از بين مي رود، 
بلكه حتي شرايط رقابت با كالاي خارجي را هم در حوزه صادرات پيدا 
نخواهد كرد،  از س��وي ديگر رش��د نرخ ارز س��ويه ديگ��ري دارد و آن 
ضعيف شدن ريال است و اقشار با درآمد ثابت را به  شدت متأثر مي كند. 
افزايش  دستمزدها در سايه رشد ناگهاني نرخ ارز، بي تأثير مي شود. در  
عين  حال ش��يوع ويروس كرونا و تعطيلي كس��ب و كارها در چند ماه 
 گذشته، بازدهي بخش توليد و خدمات را كاهش داد و رشد اقتصاد ايران 
را منفي كرد. با توجه به شرايط فعلي، كاستن از هزينه هاي  غير ضروري 
دولت و همه دستگاه هاي حاكميتي و افزايش بهره وري در كنار مبارزه 
با فساد، سه اولويت اصلي و فوري براي كنترل  شرايط اقتصاد ايران در 

كوتاه مدت است.  
........................................................................................................................

  بايد قوي شويم 
سيدمحمدس��عيد مدني طي يادداشتي در 
روزنامه كيهان با عنوان قوي ش��دن در گرو 
تحول مستمر، نوشت: براي تحقق آرمان هاي 
انقلاب عظيم و كبير اسلامي، براي تداوم خط و مسير انبيا)ع(، راهي 
جز »قوي شدن« وجود ندارد. در اين باره رهبر حكيم انقلاب در چند 
ماهه اخير )به ويژه بعد از شهادت مظلومانه حاج قاسم و يارانش( كه 
دشمن بيش از گذشته تعارفات و شعائر و ظواهر را كنار گذشته و علناً 
قداره كشيده و مثلًا براي ترساندن ما! بالاي سرش مي چرخاند، حداقل 
دو بار به طور صريح تأكيد فرموده اند: »يكي از راه هاي قوي شدن ايجاد 
تحول اس��ت، البته »تحول صحيح«. تحول صحي��ح احتياج دارد به 
»پش��توانه فكري«، يعني همان كاري كه امام راحل در زمينه تحول 
انجام مي داد« و رهبر انقلاب آن را به اين گونه تعريف كردند: »امام هر 
كاري در زمينه تحولات انجام دادند متكي به همين حركت اسلامي و 
مباني معرفتي اسلام بود، امام در چارچوب آن حركت كردند.« تحول 
به معناي »گرايش مس��تمر به بهتر ش��دن... يعني اكتف��ا نكردن به 
داشته هاي موجود...« و شرط مهم ديگر تحول آن هم در مهم ترين و 
حياتي ترين ابعاد زندگاني اجتماعي يعني اقتصاد و فرهنگ، »نترسيدن 
از دشمني و دشمني هاست.« همان جايي كه امروز به راحتي مي شود 
ديد كه آماج حملات همه جانبه و بي امان دش��من است. ترسيدن و 
كوتاهي در ايجاد تحول در اين عرصه ها كه با تحقق »عدالت« عينيت 
مي يابد، خواس��ته و ناخواس��ته حكم خيانت و بازي در مسير اجراي 
اهداف دشمن نابه كار است. حركت ضدتحول و تعلل در حل مشكلات 

اقتصادي و معيشتي مردم كه جاي خود دارد. 
........................................................................................................................

مبارزه با فساد نيازمند حمايت همگاني است
احمدرض��ا هدايتي در يادداش��تي در 
روزنامه رس��الت با اش��اره به ضرورت 
پشتيباني از مبارزه با فساد نوشت: بايد 
علت بروز بخش عمده نابساماني هاي موجود را ناش��ي از مواجهه با اين 
شرايط و نيز وجود عوامل مورداشاره جست و جو نمود، اما در عين حال در 
همه دوره ها مبارزه با اين ناهنجاري، پيوسته با فراز و فرود در دستور كار 
همه مسئولان قرار داشته است، با اين حال بايد از اقدامات قوه قضائيه در 
دوره جديد به عنوان نقطه عطفي در تاريخ قوه قضائيه كش��ور نام برد. به 
همين دليل دشمنان نظام، تمام تلاش خود را معطوف آن نموده اند تا به 
هر شكل ممكن و با استفاده از انواع روش هاي مخرب مانند انتشار شايعات 
مختلف، نسبت دادن اتهامات گوناگون به مجريان عدالت و ساير روش هاي 
ناصواب، روند اين حركت ميمون را متوقف و كند نموده و به اصطلاح آثار 
آن را در نطفه خفه سازند. نسبت دادن اتهاماتي مانند، القاي اين موضوع 
كه اقدامات اخير قوه قضائيه در راستاي تسويه حساب شخصي با برخي از 
مسئولان صورت مي گيرد، فقط سراغ افراد خرده پا مي روند و از برخورد با 
عناصر اصلي اجتناب مي كنند، مشكل، گسترده تر و پيچيده تر از آن است 
كه با اين اقدامات بشود آن را حل كرد، اين اقدامات بنا بر دستور و مقطعي 
اس��ت، نس��بت دادن اتهامات واهي به برخي از مس��ئولان فعلي قوه و 
بزرگنمايي برخي از معايب و نواقص كاري كه ممكن است از سوي آنها رخ 
داده باشد و ساير شايعات مشابه، از جمله مواردي هستند كه اين روزها در 
فضاي مجازي منتشر مي شود، به همين دليل ملت فهيم ايران اسلامي 
بايد ضمن حفظ هوش��ياري كامل نكات ذيل را مورد توج��ه قرار داده و 
همچون گذشته با حضور فعال در عرصه و حمايت همه جانبه از اقدامات 
ارزش��مند رئيس محترم قوه قضائيه و همكاران ايش��ان، شرايط را براي 

اجراي كامل و دقيق عدالت اسلامي، تسهيل و تسريع نمايند. 
........................................................................................................................

 ابتكار عمل در اختيار ايران است
حميدرضا مقدم فر در يادداش��تي با 
عنوان »ابتكار عمل در دس��ت ايران 
است« در روزنامه جام جم نوشت: هر 
جا ايران ايستادگي به خرج داد و به جاي خودباختگي، راهبرد »مقاومت 
فعال« را در دستور كار قرار داد، پيروز ميدان بود. نبايد از نظر دور داشت 
يك زماني غني سازي در ايران و حتي داشتن يك سانتريفيوژ در حال 
حركت در كشور جزو خطوط قرمز دشمن بود و امريكايي ها رسماً اعلام 
مي كردند ت��ا وقتي اي��ران يك س��انتريفيوژ در ح��ال چرخش براي 
غني سازي داشته باشد، ما وارد مذاكره نمي شويم! اما ايستادگي ايران و 
تلاش هاي منطقه اي و هسته اي ايران و رشادت دانشمندان موجب شد 
همين ويليام برنز به دستور بوش و نه اوباما، در مذاكرات حضور داشته 
باشد، بنابراين دشمن تا وقتي از دست مقاومت فعال ايران به استيصال 
نرس��د، هيچ گاه امتياز جدي نخواه��د داد. برخلاف آنچ��ه برخي القا 
مي كنند، امروز ابتكار عمل فقط در دس��ت ايران است، دشمن از تمام 
ابزارهاي ممكن خود استفاده كرده، لذا اگر دولتمردان ايران واقعاً درس 
بگيرند و دش��من از رفت��ار و گفتار آنها هيچ نش��اني از اس��تيصال و 
عقب نشيني دريافت نكند، ترديد نكنيد دشمن عقب نشيني خواهد كرد 
و يك فتح بزرگ نصيب جمهوري اسلامي و ملت ايران خواهد شد. تنها 
كافي اس��ت ترديد نكنيم كليد در داخل ايران اس��ت، والا اگر دشمن 
احساس كند كه فش��ارهايش را مي تواند تبديل به امتياز كند، ترديد 

نكنيد فشار رواني را سنگين تر خواهد كرد. 
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دلواپسی های وطنی برای توجيه دشمنی های غرب!
یك جریان سياسي همچنان معتقد است باید در برابر قطعنامه هاي ضد ایرانی غربي ها اغماض كنيم

طي دو هفته اي كه اروپایي ها با انجام اقداماتي 
نظير صدور قطعنام�ه ضدایراني در ش�وراي 
حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي و همراهي 
با ایالات متحده جهت به كارگيري مكانيس�م 
ماش�ه و ت�اش ب�رای تمدی�د تحریم ه�اي 
تس�ليحاتي ضدایران�ي، تي�م مذاكره كننده 
كشورمان را تحت فش�ار قرار داده اند، دولت 
و جری�ان سياس�ي- حزب�ي حام�ي دول�ت 
همچنان بر گ�زاره مذاكره با غرب پافش�اري 
ك�رده و خواه�ان تعدی�ل مواض�ع جمهوري 
اس�امي ایران در برابر امریكا- اروپا هستند! 
»در صورت صدور هر قطعنامه اي با هدف تشديد 
فش��ار بر كش��ور و اعمال هر گون��ه تحريم هاي 
اقتصادي- سياسي ضدايراني، نظام سياسي كشور 
همچنان بايد روي گزاره مذاكره پافشاري كند و از 
انجام اقداماتي كه غرب را ناراحت كند، جلوگيري 
كند«؛ اين مهم ترين استراتژي يك طيف سياسي 

در داخل براي اداره امور كشور است. 
    از عصب�ي ك�ردن غرب پرهي�ز كنيم تا 

مشكات حل شود!
علاوه بر آنك��ه طيف مورد اش��اره ب��ا انبوهي از 
رس��انه هاي مكتوب و مجازي، نسبت به رويكرد 
ضدايراني اروپايي ها كه طي روزهاي اخير به اوج 
خود رسيده، سكوت كرده اس��ت، طي روزهاي 
اخير رس��انه ها و چهره هاي مش��هور اين جريان 
همچنان اولويت را پرهي��ز از اقدامات و مواضعي 

مي دانند كه به واسطه آن مقامات غربي را عصبي 
و تندخو كند، به عنوان نمونه محس��ن رناني در 
گفت وگو با روزنامه ش��رق مي گوي��د: »به دليل 
پيچيدگي تح��ولات و مناس��بات در امريكا بايد 
اين احتمال را بدهيم ك��ه امكان پيروزي ترامپ 
در انتخابات وج��ود دارد و او بع��د از پيروزي در 
انتخابات رفتار و موضعش نسبت به ايران بسيار 
خش��ن خواهد ش��د و نبايد اجازه دهيم شرايط 
به گونه اي رقم بخورد كه پس از پيروزي احتمالي 
او، بحران ميان اي��ران و امريكا ب��ه يك برخورد 

نظامي سخت منجر شود.« 
جالب اين اس��ت بع��د از آنكه دونال��د ترامپ در 
كش��ور امريكا روي كار آمد، سياس��تمداران اين 
طيف اين موضوع را تئوريزه  مي كردند كه ايران 
تحت هيچ ش��رايطي نبايد نسبت به نقض برجام 
توسط امريكا- اروپا واكنش نش��ان دهد و به هر 
شكل ممكن بايد تعهدات يك طرفه خود را انجام 
دهد تا ترامپ عصبي نشود و به ايران حمله نكند! 
نامبرده در ادامه به شرق مي گويد: »اين احتمال 
هم همواره وجود دارد كه اگر ترامپ به اين نتيجه 
برسد در حل مشكلات داخلي امريكا ناتوان است، 
براي فرار از مشكلات داخلي و پيروزي در انتخابات 
با ايجاد يك بحران نظامي در خارج از امريكا بتواند 
از بزنگاه انتخابات رياست جمهوري عبور كند. در 
هر صورت اين حقيقتي است كه تخريب ايران و 
حذف هژموني منطقه اي ايران، همين الان هدف 

شماره يك سياست خارجي ايالات متحده است 
كه از طري��ق همپيمانان منطق��ه اي اش در حال 
مديريت و اجراست و ما نبايد اجازه دهيم كشور به 

چنين وضعيت خطرناكي دچار شود.« 
    ترامپ را پرخاشگر نكنيم!

فريدون مجلسي ديپلمات س��ابقي كه منسوب 
به جريان تجديدنظرطلب اس��ت هم در روزنامه 
آرمان مي نويس��د: »بس��ياري معتقدن��د دونالد 
ترامپ با برخي توئيت هاي خود بعد از بازگشت 
سيروس عسگري و تبادل آقاي طاهري و مايكل 
وايت مبني بر تشكر از ايران و تمايل براي انجام 
مذاك��رات ديپلماتيك، آن هم قب��ل از برگزاري 
انتخابات رياس��ت جمهوري به دنبال يك تغيير 
رفتار جدي و احتمال بسترسازي براي مذاكره دو 
طرف است.« وي همچنين ادامه مي دهد: »سه 
كشور اروپايي، س��ازمان ملل، آژانس بين المللي 
انرژي اتمي و آنتونيو گوت��رش هيچ راه ديگري 
جز گام نهادن در مس��ير ايالات متح��ده امريكا 
ندارند. اكنون شرايط براي تشديد تنش به شدت 
مهياست، چون در پس ناكامي هاي دونالد ترامپ، 
هم در مواجهه با ويروس كرونا و هم در خصوص 
اعتراضات گس��ترده اي��الات متح��ده امريكا به 
واسطه قتل جورج فلويد، وي اكنون ديگر چيزي 
براي باختن ندارد، لذا سياس��تي را پيش خواهد 
گرفت كه فضاي تنش را به شدت راديكال خواهد 
كرد و هر چه ب��ه زمان برگزاري انتخابات س��وم 

نوامبر نزديك شويم، اين راديكاليسم در فضاي 
ديپلماتي��ك و امنيت��ي بين دو طرف بيش��تر و 

پررنگ تر خواهد شد.« 
    بهانه هاي غرب را رفع كنيم 

اعتماد هم همانند ساير روزنامه هاي ديگر زنجيره اي 
 چش��م خود را ب��ه روي نق��ض تعه��دات متعدد

اروپا- امريكا بسته و در روزهايی كه اروپايي ها نقش 
جديدي براي تشديد فشارها بر جمهوري اسلامي 
ايران بازي مي كنند، سياست سكوت در برابر اروپا را 
در پيش گرفته  است تا احياناً خللي در انجام تعهدات 
يك جانبه ايران در توافق هس��ته اي به  وجود نيايد! 
اين روزنامه در يادداش��تي مي نويس��د: »قطعنامه 
شوراي حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي نقطه 
اوج برخي دشواري هاس��ت كه طي حدود دو سال 
گذشته بر روابط ايران و آژانس سايه افكنده است... 
اين قطعنامه جديد دقيقاً چني��ن خصلتي دارد؛ با 
توجه به رويه ها و س��وابق، لحن آن به نسبت ملايم 
است. در آن از محكوميت، تعيين ضرب الاجل، اعلام 
رس��مي عدم پايبندي و ارجاع موضوع به ش��وراي 

امنيت خبري نيست.« 
در ادامه اين يادداشت اقدامات ضدايراني اروپايي ها 
را نيز اينگونه ب��ه اصطلاح عاميانه ماس��ت مالي 
مي كنند: »ظاهراً هدف آنها )انگليس، فرانس��ه و 
آلمان( در اين مرحله طرح موضوع و زمينه سازي 
براي اقدامات بعدي و در عين حال جلوگيري از 
دادن حربه اي قوي به دست امريكا بوده است. اروپا 
نش��ان داده كه حفظ برجام سياسي براي منافع 
امنيتي اش مهم است و به رغم كوتاهي يا ناتواني 
در تأمين منافع اقتصادي ايران نمي خواهد شاهد 
فروپاشي كامل آن و دست بالا يافتن دولت ترامپ 
در اين حوزه باشد... در چنين شرايطي هدف ايران 
بايد تا حد مقدور گرفتن بهانه از عناصر تندرو در 

واشنگتن و منطقه باشد.« 
    استتار رویكرد ضدایراني اروپا؛ اولویت 

اول غرب زده ها
همانگونه كه در بخشي از يادداشت روزنامه اعتماد 
خوانديم جماعت غ��رب زده داخلي طي روزهاي 
اخير ب��ه جاي آنك��ه از دولت و به ويژه دس��تگاه 
سياس��ت خارجه مطالبه كند كه پاس��خ درخور 
توجهي به اقدامات ضدايران��ي اروپا دهد، تلاش 
مي كند اين اتفاق��ات را از روي نيت خيرخواهانه 
سه كش��ور آلمان، انگليس و فرانسه تفسير كند 
و تا جايي كه ممكن اس��ت خواهان پرهيز دولت 
از اقداماتي شود كه به واس��طه آن اروپا- امريكا 
عصبي ش��وند چراكه اين جماع��ت اعتقاد دارند 
در ش��رايطي كه كش��ور در ريل عبور از گفتمان 
انقلابي در عرصه سياس��ت خارجه ق��رار گرفته 
است، برخورد با غرب و عدم اجرايي كردن بخشي 
از تعهدات برجامي مي تواند كشور را بار ديگر در 

ريل گفتمان انقلابي گري قرار دهد.

 شوراي نگهبان از تصميم مجلس 
در مورد تاجگردون حمايت می كند

در نشست مش�ترك برخی نمایندگان مجلس و شوراي نگهبان، 
آیت الله جنت�ي عنوان كرده اس�ت كه این ش�ورا از ه�ر تصميم 
مجلس درباره اعتبارنامه غامرضا تاجگ�ردون حمایت مي كند. 
حجت الاس��لام جواد نيك بين عضو كميس��يون تحقي��ق اعتبارنامه 
منتخبان يازدهمين دوره مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، 
از نشست مشترك شوراي نگهبان با نماينده كميسيون تحقيق و برخي 
معترضان به اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون براي بررسي اعتبارنامه اين 
منتخب خبر داد. وي در خصوص جزئيات نشس��ت مزبور افزود: بنده 
روز دوشنبه به عنوان نماينده كميسيون تحقيق اعتبارنامه منتخبان 
به همراه آقايان علي اكبر كريمي و عليرضا زاكان��ي به عنوان نماينده 
معترضان با حضور آيت الله احمد جنتي دبير ش��وراي نگهبان و آقاي 

عباسعلي كدخدايي سخنگوي اين شورا جلسه اي داشتيم. 
عضو كميس��يون تحقيق اعتبارنامه منتخبان مجلس يازدهم در ادامه 
عنوان كرد: اين جلسه با محوريت بررسي پرونده آقاي غلامرضا تاجگردون 
منتخب مردم گچساران در مجلس يازدهم برگزار شد كه طي آن آيت الله 
جنتي عنوان كرد من خيلي خوش��حالم از اينكه عدالتخواهاني محكم و 
استوار در مجلس شوراي اسلامي پيدا ش��ده اند. دبير شوراي نگهبان در 
ادامه از بنده به عنوان نماينده كميسيون تحقيق تشكر كرد و گفت با اينكه 
شما در دوره اول نمايندگي هس��تيد اما اين مصمم بودن و رفتار انقلابي 
قابل تحسين اس��ت. وي در ادامه جزئيات نشس��ت مذكور خاطرنشان 
كرد: آيت الله جنتي در نهايت عنوان كرد كه ش��وراي نگهبان به موضوع 
اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون ورود نمي كند اما مجلس شوراي اسلامي 
هر تصميمي در اين خصوص اخذ كند ما از آن حمايت مي كنيم. نيك بين 
بر همين اساس يادآور شد: آقاي كدخدايي سخنگوي شوراي نگهبان هم 
در ادامه جلسه تأكيد كرد كه ما برخي اسناد را در زمان تأييد صلاحيت 
ايشان بررسي نكرديم و برخي مس��تندات مربوط به بعد از زمان بررسي 

صلاحيت منتخب مردم گچساران بوده است. 
........................................................................................................................

 نرمش هاي دولت در برجام
اروپا را گستاخ  كرد

دولتم�ردان م�ا ك�ه برج�ام را داراي آث�ار، ثم�رات و ب�ركات 
ف�راوان توصيف مي كردن�د باید امروز ی�اد بگيرند ك�ه این گونه 
نرمش ه�ا در براب�ر اروپ�ا زیاده خواهي آنه�ا را بيش�تر مي كند. 
حجت الاسلام جواد مجتهدشبس��تري عضو مجلس خبرگان رهبري 
در گفت وگو با مهر، در رابطه با تصويب قطعنامه شوراي حكام آژانس 
بين المللي ان��رژي اتمي عليه ايران، گفت: اين ط��ور كه به نظر مي آيد 
مماشات بيش از حد با اروپا، با توجه به اينكه امريكا از برجام خارج شد 
و عملًا چيزي از برجام باقي نماند به اين نتيجه منجر شد كه اروپا تلاش 
كرد ايران در برجام بماند و ايران را ملزم كرد كه تعهدات برجامي خود را 

رعايت كند و در ازاي تعهدات، ايران هيچ اقدامي انجام ندهد. 
وي افزود: اينكه ايران از برجامي كه چيزي از آن باقي نمانده بود خارج 
نشد، سبب شد اروپا گستاخ تر شود و ما شاهد هستيم بيانيه و پيشنهادي 
كه سه كشور اروپايي به شوراي حكام آژانس دادند با اكثريت آرا تصويب 
شد، از اين رو قطعنامه ضد ايراني عليه ايران در شوراي حكام به تصويب 
رسيد. اين موضوع ناشي از آن است كه اقدامات متقابلي كه ايران بايد 
نس��بت به خروج از برجام انجام مي داد، انجام نداد و وقتي آنها مطمئن 
شدند ايران از برجام خارج نمي شود رفتار گستاخانه خود را ادامه دادند. 
حجت الاسلام مجتهدشبس��تري بيان كرد: درسي كه دولت و دستگاه 
ديپلماسي ما از اين موضوع بايد بگيرند اين اس��ت كه از حقوق مسلم 
كشور نبايد گذشت. آنها به دنبال اين هستند كه هر روز يك قدم جلوتر 
بيايند و هر چه ما عقب تر مي رويم طبيعي است كه آنها جلوتر خواهند 
آمد، بنابراين بايد در مقابل كشورهاي اروپايي مواضع جدي تري داشته 
باش��يم. عضو مجلس خبرگان رهبري خاطرنش��ان كرد: مردم منتظر 
هستند كه دولتمردان اقدامي متناسب و پاسخي روشن از سوي دستگاه 

ديپلماسي يا رئيس جمهور در عرصه سياست خارجي ارائه كنند. 
........................................................................................................................

استقلال سياسي شوراي حكام زير سؤال است
وادار كردن ش�وراي ح�كام به ص�دور قطعنامه علي�ه ایران یك 
رفتار سياست زده بود و استقال ش�وراي حكام را زیر سؤال برد. 
فداحسين مالكي، عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با راه دانا، درباره اقدام سه كشور اروپايي مبني بر 
صدور قطعنامه عليه جمهوري اسلامي ايران گفت: تصويب قطعنامه شوراي 
حكام عليه ايران تحت فشار امريكايي ها و لابي صهيونيست ها انجام گرفت. 
وادار كردن شوراي حكام به صدور قطعنامه عليه ايران يك رفتار سياست 
زده بود و استقلال شوراي حكام را زير سؤال برد. عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس با بيان اينكه براي دولتمردان جمهوري اسلامي و 
همه دنيا ثابت شد كه حتي اروپا كه مخالف خارج شدن امريكا از برجام بودند 
هم به دنبال فشار عليه ايران هستند، تصريح كرد: سه كشور اروپايي در اين 
ماجرا پرچمدار صدور قطعنامه عليه جمهوري اسلامي شدند. مالكي با تأكيد 
بر بدعهدي اروپا خاطرنش��ان كرد: از نظر ما فرقي بين اروپا و امريكا وجود 
ندارد. وي با بيان اينكه در كميسيون امنيت ملي اين موضوع مورد بررسي 
قرار گرفته است، تأكيد كرد: بايد مواضع دولت و مجلس در اين موضوع قاطع 
و متناسب با منافع ملي كشور باشد. نماينده مردم زاهدان در مجلس با بيان 
اينكه مواضع اخير دستگاه ديپلماسي كشورمان در اين زمينه مطلوب و قابل 
ارزش بوده است، خاطرنش��ان كرد: بايد اين مواضع به طور جدي از سوي 
وزارت امور خارجه تقويت ش��ود، مجلس هم از مواضع قوي دولت حمايت 
خواهد كرد. بايد يكپارچه نسبت به اين موضوع دقت نظر داشته و دوست و 
دشمن كشور و ملتمان را بشناسيم. ما نمي توانيم اروپايي ها را دوست خود 
بدانيم، اروپايي ها در اعمال فش��ارها و تحريم ه��اي جديد عليه جمهوري 

اسلامي ايران به كمك امريكا آمدند. 
........................................................................................................................

 بيش از 70 درصد قطعات هواپيماها 
و بالگردها در كشور توليد مي شود

ب�ا وج�ود اینك�ه م�ا ج�زو كش�ورهاي توليدكنن�ده هواپيم�ا 
و بالگ�رد نيس�تيم ام�ا ام�روز بي�ش از 70درص�د قطع�ات 
مي ش�ود.  تولي�د  كش�ور  داخ�ل  در  هواپيم�ا  و  بالگ�رد 
به گزارش فارس، اميرس��رتيپ امي��ر حاتمي وزير دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح در نشس��ت غيرعلني روز سه ش��نبه مجلس شوراي 
اسلامي حضور يافت. در همين زمينه، ابوالفضل ابوترابي  نماينده مردم 
نجف آباد در مجلس شوراي اس��لامي در گفت وگو با فارس، با اشاره به 
نشست غيرعلني ديروز مجلس گفت: در جلسه ديروز اميرسرتيپ امير 
حاتمي وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح گزارشي را از توان دفاعي 
كشور در حوزه هاي موشكي، توليد شناورها و هوافضا و... به نمايندگان 
ارائه كرد. وي افزود: وزي��ر دفاع عنوان كرد كه ب��ا تلاش هاي صورت 
گرفته در طول 40سال گذشته امروز به نقطه اي رسيده ايم كه بيش از 

70درصد قطعات هواپيما و بالگرد در داخل كشور توليد مي شود. 
نماينده مردم نجف آباد در مجلس شوراي اس��لامي اظهار داشت: امير 
حاتمي گفت با وجود اينكه ما جزو كش��ورهاي س��ازنده و توليد كننده 
هواپيما و بالگرد نيستيم اما توانسته ايم ساخت قطعات در اين حوزه ها را 
بومي سازي كنيم و جزو معدود كشورهايي هستيم كه به اين توان دست  
يافته ايم و امروز ما از تنوع بالگردها و هواپيماها در كش��ور برخورداريم. 
 وزير دفاع همچنين عنوان كرد: در حوزه هوا فضا ما امروز پيشرفت هايمان 

به روز است و توفيقات زيادي در اين عرصه كسب كرده ايم.

گزارش عملكرد وزير کشور يا تدريس علوم اجتماعي در مجلس؟!
رحمانی فضلی به  جاي ارائه گزارش عملكرد به نمایندگان مجلس، به تشریح وظایف ذاتی وزارتخانه خود پرداخت

روز گذشته وزیر كشور به مجلس رفته بود تا در 
ادامه سلسله گزارش هاي مسئولان به مجلس 
جدید، درباره عملكرد خود گزارش بدهد اما او 
بيشتر وقت را به تشریح وظایف وزارتخانه اش 
و توضيح�ات حقوق�ي در م�ورد آن گذراند 
تا جایي كه یك�ي از نماین�دگان هم اعتراض 
كرد كه چ�را از آم�ار و ارقام خبري نيس�ت. 
گویی وزیر كش�ور به جای گ�زارش عملكرد 
خود مش�غول تدریس درس علوم اجتماعی 
است! رحمانی فضلی بخش�ي از مشكات را 
تقصير نظامات كشور و بخشي دیگر را متوجه 
بودجه ریزي دانس�ت، در نهایت هم گفت در 
جلسه علني نمي شود صحبت كرد. او حتي در 
مورد عملكرد استاندارش هم توضيحي نداد و 
گفت، او اینجا حضور ندارد تا از خودش دفاع 
كند. در حالي كه اولاً براي صحبت مجلس در 
مورد عملكرد مسئولان نيازي به حضور آنان 
در صحن علني نيست، ثانياً استاندار نيروي 
زیرمجموعه وزیر كشور اس�ت و وقتي وزیر 
در مجلس حضور دارد باید در مورد عملكرد 
استانداران و زیرمجموعه خود توضيح دهد. 
عبدالرضا رحماني فضلي وزير كش��ور ديروز در 
صحن علني مجلس حض��ور ياف��ت و در ادامه 
ارائه گزارش وزرا و مس��ئولان مختلف كش��ور 
به نمايندگان مجلس، گزارش��ي از حوزه كاري 

وزارتخانه خود به نمايندگان مجلس ارائه داد. 
   در برقراري امنيت موفق بوده ایم

رحماني فضلي با بيان اينكه حضور وزارت كش��ور 
در اقصي نقاط كشور با يك س��اختار بسيار بزرگ 
و متنوع مواجه اس��ت، گفت: ۳۱ اس��تاندار، ۱۲7 
معاونت استانداري، 470 مديركل در سطوح استان، 
44۶ فرماندار و يك هزار و ۱04 بخشدار، يك هزار و 
۳۱۸ شهردار و ۳7 هزار و ۸0 نفر دهيار در سراسر 
كش��ور وجود دارد كه همه اينها موظف هس��تند 
مصوبات، تصميمات و قوانين و مقررات را به مرحله 
اجرا دربياورند، بنابراين مديريت چنين مسئله اي در 
كشور و هم تنوع موضوعي تمام فعاليت ها در بستر 

هماهنگي هاي وزارت كشور است. 
وي با اش��اره به وظيفه وزارت كش��ور در تأمين 
امنيت داخلي گفت:  افغانستان در همسايگي ما 
قرار دارد و روابط بسيار خوبي با هم داريم. بيش 
از ۳ميليون اتباع افغان در كش��ور وجود دارد و 
ما مي بينيم در افغانس��تان ان��واع گروهك هاي 

تروريستي و خرابكارانه فعاليت مي كنند و يك 
مقر براي فشار به كش��ورمان است. در عراق نيز 
همين مسئله حاكم است. دشمن مي خواهد از 
طريق اين مرزها با ورود نيروهاي معترض و معاند 
با سلاح مواد منفجره و مواد مخدر امنيت داخلي 

ايران را تحت تاثير قرار دهد. 
وزير كشور گفت: با هوش��ياري، تدبير اقدامات 
به موقع و رصد مس��تمري كه نيروهاي امنيتي، 
نظامي و انتظامي ص��ورت مي دهند در برقراري 

امنيت در كشور بسيار موفق بوده ايم. 
   سخنان نمایندگان

در اين جلس��ه برخ��ي نماين��دگان مجلس نيز 
سخناني در نقد و بررسي عملكرد وزارت كشور 

ارائه دادند:
اردش�ير مطهري نماینده مردم گرمس�ار: 
مديريت بنزين تعريف دارد ولي در قضيه گراني 
بنزين تدبير انجام نش��د و تدبيري در برخورد با 
مردم در كف خيابان و معترضان وجود نداشت و 
بين صف معترضان و تماشاچيان تمييزي قائل 
نشده بود. نيروي انتظامي و دستگاه هاي امنيتي 
بدون آنكه از آغاز گراني بنزين خبر داشته باشند 
با معترضان برخورد كردند، م��ا به گراني بنزين 
معترض نيستيم بلكه به بي تدبيري در برخورد 
با معترضان انتقاد داريم. وقت��ي روحاني درباره 
گراني بنزي��ن و اتفاقات صب��ح جمعه صحبت 
مي كرد گويا وي در حال تعريف خاطره بود، در 
حالي كه همين بي تدبيري دولت منجر به عوارض 

زياد براي مردم و كشور شد.
حس�ين ميرزایي نماینده م�ردم اصفهان: 
آقاي رحماني فضلي! چرا بعضي از اس��تانداران 
و منصوب��ان ش��ما برخ��لاف وحدت ب��ه جاي 
تنش زداي��ي، تنش زايي ايج��اد مي كنند. ايجاد 
دش��مني بين مردم اس��تان هاي مختلف با چه 
هدفي دنبال مي شود؟ چه كسي از اين اختلافات 
و نزاع هاي بين م��ردم در اس��تان هاي مختلف 

سود مي برد؟
عب�دالله ایزدپن�اه نماین�ده م�ردم ای�ذه 
و باغمل�ك: درگي��ري طايفه اي در س��ال 94 
مشكلاتي را در يكي از نقاط ايجاد كرده بود ولي 
چون اين درگيري تمام نش��ده به نظر مي رسد 
آتش زير خاكستر است. آيا نظام قادر به خاموش 
كردن يك فتنه و بليه طايفه اي نيست، من اين 

موضوع را كوتاهي مسئولان مي دانم. 

همایون یوسفي نماینده مردم اهواز: مناطق 
آزاد تبديل به دروازه قاچاق كشور شده است و در 
موضوعات ديگر به جز جلسات تشريفاتي اتفاقي 

براي توليد نيفتاده است. 
سيدمرتضي خاتمي نماینده مردم ماه نشان: 
انتظار ما اين است در جلساتي كه وزرا حضور پيدا 
مي كنن��د به خص��وص در حوزه وزارت كش��ور 
كه نقش بس��يار مهم و محوري دارد و كارش به 
تمام شئون كش��ور از جمله سياسي، اقتصادي، 
اجتماع��ي و فرهنگي مرتبط اس��ت، ب��ا آمار و 
ش��اخص ها حضور پيدا و با آمار و ارقام مس��ائل 

كشور را گزارش كنند. 
هادي بيگي نژاد نماینده مردم مایر: امروز 
مردم به واس��طه مش��كلاتي كه دارند عصباني 
هستند. منصوبان شما در استان ها و شهرستان ها 
پيگير عصباني شدن مردم نيستند، چند هزار نفر 
در ماه رمضان آب نداشتند، منصوبان شما حتي 
سري به آنها نزدند و تا الان نيز چندين بار آب شان 

قطع شده است. 
مصطف�ي طاه�ري نماینده م�ردم زنجان: 
متأس��فانه بيش��ترين و غيركارشناس��ي ت�رين 
تغييرات در دولت ه��ا مربوط به وزارت كش��ور 
است كه اغلب اين تغييرات غيرتخصصي بوده و 
از ديگر نقاط مأمور شدند كه آسيب هاي زيادي 

به كشور وارد كردند. 
علي اصغر عنابس�تاني نماینده سبزوار: در 
حال حاضر اس��تانداران به عن��وان مديران اصلي 
منطقه اي كش��ور كه نماينده حكومت هس��تند، 
كاملًا مطلوب الاختيارند، به عنوان مثال در همين 
ماجرای كرونا اگر مديريت محله اي و منطقه اي بود 
و مديريت محلي مي توانست تصميم بگيرد كشور 
با تبعات بسيار كمتري مي توانست از مسئله عبور 

كند اما كاملًا اختيارات استانداران گرفته شد. 
   اغتشاش�ات بنزیني ب�ه دلایل خاصي 

برمي گردد كه جاي گفتنش اینجا نيست 
عبدالرضا رحماني فضلي وزير كش��ور در بخش 
دوم سخنان خود تحول در بودجه ريزي را متوجه 

نظامات كشور دانست كه بايد اصلاح شود. 
وي در ادامه اظهار كرد: موض��وع بنزين مصوبه  
س��ران قوا بود و در ش��وراي عالي امنيت ملي و 
دولت مطرح شده بود و كل كشور آمادگي لازم 
براي اجراي آن را داشت، چراكه دقيقاً يك سال 
در سه كميته فني، تبليغاتي و انتظامي پيگيري 

شده بود. 
وزير كشور در ادامه تصريح كرد: بارها اجراي اين 
تصميم به عقب افتاده بود تا تدابير لازم انديشيده 
شود. هيچ كس راضي نيست كه يك قطره خون 
از دماغ كسي ريخته ش��ود. بنده از همين جا از 
تمام نيروهاي امنيت��ي و انتظامي كه در صحنه 
بودند تش��كر مي كنم. دلي��ل آن اتفاقات نيز به 
دلايل خاصي بازمي گردد كه اينجا جاي گفتن آن 
نيست. به راحتي نمي توان به افرادي كه امنيت 

كشور را تأمين مي كنند، اتهام زد. 
رحماني فضلي در ادامه با اش��اره به مسائل طرح 
ش��ده در خصوص تغييرات غيركارشناس��ي در 
وزارت كشور بيان كرد: بنده خودم در خصوص 
عدم توسعه يكنواخت در استان ها منتقد بودم كه 
نتيجه نظامات كشور است. چقدر وزارت كشور در 

اين حوزه هاي اقتصادي نقش دارد. 
وزير كشور در ادامه تأكيد كرد: نيروهاي انتظامي 
در حوادث همه ت��لاش خود را ب��ا امكانات كم به 
كار مي گيرند. ش��ما نيز كمك كنيد تا ما بتوانيم 
نيروي انتظامي را تقويت كنيم. در خصوص مرزها 
نيز از ۲ه��زارو500 كيلومتر خلأ م��رزي امروز به 
950كيلومتر رس��يده ايم. ۳00ميليون دلار نيز با 
تصويب شوراي عالي امنيت ملي و تأييد مقام معظم 
رهبري براي اين امر اختصاص يافته است. وي در 
ادامه با اش��اره به مسائل طرح ش��ده در خصوص 
اختلاف��ات قبيله اي در خوزس��تان مط��رح كرد: 
اختلافات در آن منطقه به حدود ۸0س��ال پيش 
بازمي گردد، اكنون نيز زماني ك��ه اين اتفاق افتاد 
ما از تهران نيروي ويژه به شهرس��تان فرستاديم و 
با ريش سفيدان صحبت كرديم و مسئله حل شد. 
در خصوص بي عدالتي در اصفهان نيز بنده دقيقاً 
متوجه موضوع نشدم اما بايد بگويم كه قانون معيار 
عدالت ماست. برخي از مسائل كه مطرح مي شود 

در حوزه كاري وزارت كشور نيست. 
وي در ادامه با اش��اره به اينك��ه گراني كالاها به 
وزارت كش��ور بازنمي گردد، بيان كرد: در حوزه 
قاچاق كالا ني��ز در اين دول��ت گام هاي بلندي 
برداشته شده است. ۸0درصد سامانه ها در حوزه 
مبارزه با قاچاق فعال شده كه مبدأ، مقصد و مسير 
پول و كالا را روشن مي كند. بنده نمي گويم كه 
هيچ قاچاقي از مرزها صورت نمي گيرد اما نيروي 
انتظامي و سپاه تمام تلاش خود را به كار گرفته 

است تا قاچاق به حداقل برسد.

   بهارستان

اميرعباس رسولي
   گزارش


